
گــروه اقتصادی - روس ها در صدر فهرســت خریــداران املاک و 
مستغلات از توسعه دهنده بزرگ دبی قرار گرفته اند که نشان می دهد تقاضا 

برای ملک در امارات همچنان قوی است.
اعمار، بزرگترین شرکت املاک و مستغلات دبی فاش کرده است که 

اتباع روسیه بزرگترین بخش بازار املاک دبی را در دست گرفتند.
داده هــا نشــان می دهــد، روس ها پــس از تحریم ها که باعث شــد 
سرمایه گذاری در کشورهای غربی را متوقف کنند، خرید ملک در دبی را به 
شدت افزایش داده اند و قیمت ها را در امارات به سطوح بی سابقه رسانده اند.
به گفته سارا بوتروس، تحلیلگر سی ای کپیتال، سرمایه گذاران روسیه 
حدود ۱۲ درصد از خریداران را در توســعه این شرکت طی سال جاری به 
خود اختصاص دادند که در مقایســه با رتبه دوم در ســال ۲۰۲۲ و رتبه نهم 

در سال ۲۰۲۰ قرار دارد.
وی گفت: ما انتظار داریم عملکرد روس ها تا پایان سال قوی باقی بماند 
که عمدتا به دلیل جذابیت بخش لوکس در دبی است که در آن بازده اجاره 

بسیار بالا و هزینه های سرمایه گذاری پایین است.
شرایط ترجیحی مانند عدم وجود مالیات بر درآمد اجاره و بازده اجاره 
بالاتر، روس های ثروتمند را برای سرمایه گذاری در املاک دبی جذب کرده 
اســت. به گفته مشاور املاک و مستغلات گروه سی بی ار ای، درآمد اجاره 
مسکن در این شهر از ۶.۷۵ درصد تا ۷.۲۵ درصد در سه ماهه دوم متغیر بود.
بازار املاک در دبی از بهبودی سریع پس از همه گیری ناشی از هجوم 
اخیــر خریداران جدید، ماننــد روس ها که وجوه خود را برای محافظت از 

دارایی هایشان به امارات منتقل کردند، لذت می برد.
داده هــا نشــان می دهــد که قیمــت امــلاک مســکونی دبی طی 
ســال گذشــته ۱۷ درصد افزایش یافته اســت در حالی که بســیاری از 
 بازارهــای غربی با رکود مســکن به دلیل افزایش هزینه هــای وام مواجه 

شدند.
روس ها همچنین به عنوان خریداران خارجی املاک و مســتغلات در 
ترکیه در ماه جولای ظاهر شدند و حدود یک چهارم کل خانه های فروخته 

شده به خارجی ها را تشکیل می دادند.

روس ها بازار املاک دبی را
 تصاحب کردند
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گــروه اقتصــادی - درآمــد 
نفتکش هــا در خاورمیانه، همزمان با 
چشم انداز کاهش عمیق تر تولید نفت 
اوپک پلاس، بــه پایین ترین میزان از 
ابتدای ســال میلادی جاری تاکنون 

رسیده است.
آمــار بورس بالتیک نشــان داد 
درآمد حمل نفت در مسیر خاورمیانه 

به چین، روز جمعه ۲۱ درصد کاهش 
یافت و به ۸۰۵۵ دلار در روز رســید 
که به منزله کاهش حدود ۹۰ درصدی 

از اواسط ژوئن به این طرف است.
اوپــک و متحدانــش شــامل 

روسیه، به منظور حمایت از قیمت ها، 
به خصوص در شرایطی که تقاضای 
چین برای نفت ضعیف شــده است، 
تولیدشــان را محدود نگه داشته اند. 
عربســتان ســعودی از ژوئیه، تولید 

نفــت خود را در اقدامــی داوطلبانه، 
یک میلیون بشکه در روز کاهش داده 

است.
صادرات نفت عربستان سعودی 
در اوت به دلیل ادامه کاهش داوطلبانه 

تولید توســط این کشــور، به میزان 
چشــمگیری کاهش پیدا کرد. جریان 
صــادرات نفــت رصد شــده از این 
کشــور، به حدود ۵.۶ میلیون بشکه 
در روز رســید که پایین ترین میزان از 

مارس سال ۲۰۲۱ بود.
بر اســاس گــزارش بلومبرگ، 
درآمد نفتکش ها ممکن اســت از این 
هم بدتر شود زیرا طبق گفته الکساندر 
نواک، معاون نخســت وزیر روسیه، 
مسکو با شرکای خود در اوپک پلاس 
برای کاهش صــادرات نفت، توافق 

کرده است.

گروه اقتصــادی - حمیدرضا 
فتوحــی از راه اندازی ایرلاین جدید 
وابســته به صندوق ذخیره فرهنگیان 
خبــر داد و گفت: ایــن ایرلاین پس 
از اخــذ مجوزهای لازم و گواهینامه 
از ســوی ســازمان هواپیمایــی از 
 تیرمــاه ســال جاری شــروع به کار 

کرد.
وی ادامــه داد: یکی از  برنامه ها 
و سیاست های هیات مدیره  صندوق 
ذخیره فرهنگیان فعالسازی اروان بود 
و این صندوق پس از صلاحیت های 
پرواز و تاییدهــای بازرگانی موفق 
به دریافت گواهینامــه بهره برداری 
هوایی شــد و ایرلایــن جدید مبتنی 
بر مقررات ســازمان هواپیمایی راه 

اندازی شد.  
مدیرعامل ایــن ایرلاین  گفت: 
اخذ ایــن مجوز، پس از ممیزی های 
گســترده، نیاز به بازرسی های متعدد 
دارد و بازرســی ها و ممیزی هــای 

مبتنــی بر مقــررات ایکائــو باید به 
اجرا برســد و این ایرلایــن با اخذ 
تمــام مجوز هــا و گواهینامه مورد 
 نظر از تیر ماه ســال جاری عملیاتی 

شد.
فتوحی با اشــاره به اختصاص 
ظرفیت به پروازهــای اربعین تاکید 
کرد: با توجــه به اهمیت خدمات به 
زائران در ایام اربعین، برنامه ریزی ها 
و تمیهداتــی بــرای  توزیع عادلانه 
بلیت و اختصاص بلیت به متقاضیان 
به ویژه فرهنگیان انجام شده اســت. 
بخشــی از بلیت براساس مصوبات 
سازمان هواپیمایی به توزیع عمومی 
و ۷۰ درصــد بلیت ها در اپلیکشــن 
فرهنگیان به این اقشار تعلق می گیرد 
و فرهنگیان از طریق »سوپر اپلیکیشن 
فرهنگیــان« می تواننــد دسترســی 
آسان تری به بلیت های اربعین داشته 

باشند.    
وی ادامــه داد: فــروش بلیت 

اربعیــن بــا ظرفیــت ۷۰ درصدی 
ویــژه فرهنگیــان از امــروز آغــاز 
می شــود و فردا اولین پرواز تهران- 
 نجــف برای اربعیــن برقرار خواهد 

شد.
فتوحی درباره خرید و واردات 
هواپیما برای ایرلاین جدید گفت: در 
ســال ۹۹ و ۱4۰۰ در اوج تحریم ها 
و اپیدمی کرونا توانســتیم دو فروند 
بویینــگ ۷3۷ وارد کنیم و پس از آن 
۲ فروند بویینــگ ۷3۷ هم از داخل 
کشــور تامین کردیــم. پس واردات 
هواپیما از آنجایی که هنوز گواهینامه 
و مجوز این ایرلاین دریافت نشــده 
بود، این هواپیماهــای را به ایرلاین 
دیگــری اجــاره دادیم امــا پس از 
دریافت مجوز هواپیماها  به ایرلاین 

بازگشت.              
وی تاکید کــرد: با راه اندازی 4 
هواپیما به طور میانگین  ۶۰۰ صندلی 
در روز بــه ظرفیت نــاوگان هوایی 

کشور اضافه شد.  
فتوحی در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه بــا توجه به ادعای برخی از 
ایرلایــن دارها مبنی بر اینکه صنعت 

هوایی زیان ده اســت چرا ســرمایه 
صندوق را وارد این بخش اقتصادی 
وارد کردید، اظهار داشــت: هر چند 
حاشــیه ســود ایرلاین ها با توجه به 

تحریم ها و هزینه های دلاری پایین 
است اما زیان ده نیستیم و خوشبختانه 
تمام تعمیرات در داخل کشور انجام 

می شود.

 

اقتصادی

گــروه اقتصــادی- وقتــی 
احمدی نــژاد بــا آن میــزان درآمد 
نفتــی موفق به ســاخت ۲.۵ میلیون 
مســکن مهر در ۸ سال نشد و تبعات 
آن تصمیــم دامن ســه دولت بعد از 

آن را گرفته چطــور با این وضعیت 
درآمدهای کشــور، وعده ساخت 4 

میلیون واحد در 4 سال داده شد.
ابراهیم رییسی در بهار انتخابات، 
فعالیت های تبلیغاتی خود را با وعده 
ســاخت هر سال یک میلیون مسکن 
برای جوانان، خانه اولی، دهک های 

کم درآمد شروع کرد اما بهار که تمام 
شــد، در خزان روزگار، این وعده ها 
هم رنگ باختند و زرد شدند بطوری 
کــه در اولین عقب نشــینی مرحوم 
»رســتم قاسمی« وزیر ســابق راه و 
شهرسازی در پاییز ۱4۰۰ اعلام کرد 
که ســاخت یک میلیون مســکن در 

سال معنی ندارد و نمی شود که سال 
اول یک میلیون ســاخته شود و سال 
دوم یک میلیون دیگر ســاخته شود. 
می دانید که ساخت مسکن در کشور 
معمولا یکســال و نیم طول می کشد. 
برنامــه وزارت راه و شهرســازی 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن در 
دو بخش دو میلیونی است تا بتوان در 
پایان دولت سیزدهم، وعده دولت را 
در خصوص مسکن به مرحله عمل 

رساند.
البته این عقب نشــینی و توجیه 
برای روند کُنــد تحقق وعده رییس 
جمهوری از سوی سایر مسئولان هم 
تکرار شــد بطوریکه »محمد مخبر« 
معــاون اول رییس جمهــوری در 
پاییــز ۱4۰۱ درباره آخرین وضعیت 
پیشــرفت فیزیکــی مهمترین وعده 
رییســی اعلام کرد که اینکه مسکن 
ســاخته شود یا بســازیم با یکدیگر 
تفاوت دارد، دولت باید بخشــی را 
بســازد، ما می توانیم بــه مردم زمین 

دهیم تا خودشان بسازند.
پس از درگذشت قاسمی، اجرای 
قول رییسی به مردم بر دوش »مهرداد 
بذرپاش« افتاد؛ ورود بذرپاش به این 
وزارتخانه با حاشیه  هایی همراه بود 
گفته می شد وی به دلیل همین وعده 
ســنگین ســاخت 4 میلیون مسکنِ 
رییس جمهــوری تمایلی به حضور 
در وزارت خانه را ندارد در ادامه هم 
موضوع پذریش ســمت با استخاره 
مطرح شــد که البتــه روابط عمومی 
دیوان محاســبات کشور در آن زمان 

این مباحث را تکذیب کرد.
امــا بذرپــاش از مدیران جوان 
دولــت ســیزدهم و مدیــر جوانتر 
در دولــت احمدی نــژاد، در همان 
جلســه رای اعتمــاد آب پاکی را بر 
دســت منتقدان نحوه اجرایی پروژه 

نهضت ملی مســکن ریخت و گفت 
:» 4 میلیون مســکن ضرب در ۱۰۰ 
مترمربع می شود 4۰۰ میلیون مترمربع 
و اگر میانگین متری ۷ میلیون تومان 
محاسبه شود عددی معادل ۲ هزار و 
۸۰۰ همت می شــود و این در حالی 
اســت که بودجه سال جاری حدود 
یک هزار و ۵۰۰ همت است. بنابراین 
باید پاســخ دهیم مشکل کجاست و 
وزارت راه چــه کاری بــرای تأمین 
مالــی دو هــزار و ۸۰۰ همــت باید 
انجــام دهــد. حتماً نماینــدگان در 
جریــان تصویب قانون جهش تولید 
مسکن مفروضات را بررسی کردند.«

پــس از جلــب رای اعتمــاد، 
بذرپــاش کمتر در دیــد خبرنگاران 
قرار گرفت تا پاســخگوی انتقادات 
دربــاره روند اجــرای نهضت ملی 
مسکن باشد به طوری که حتی یکی 
از برنامه های خبری صدا و سیما هم 
به این موضوع انتقاد داشــت که پس 
از آن، وزیــر جوان برای اولین بار و 
البتــه آخرین بار -تا لحظه تنظیم این 
گــزارش- در حیاط دولت در جمع 

خبرنگاران حضور پیدا کرد.
اما زمان تحقــق وعده مرحوم 
قاسمی که رسید و دولت طبق توافق 
شورای عالی مسکن باید دو میلیون 
مسکن را به متقاضیان تحویل می داد، 
از دو میلیــون واحد تنها ۱۵۰ واحد 
مســکونی را در هفته دولت تحویل 

داد یعنی چیزی نزدیک به هیچ.

البته پیش از آن رییس جمهوری 
زمینــه اعلام این بدعهــدی را آماده 
کرده بود و اردیبهشت ماه در سفر به 
خوزســتان اعلام کرد که دولت های 
گذشــته باید یک میلیون مسکن را 
ایجاد می کردند، اگر می کردند امروز 
بحران مســکن نداشــتیم. همچنین 
در تحویــل برنامه هفتم گفته بود که 
»برخی در سخنان خود می گویند شما 
قول داده اید سالی یک میلیون واحد 
مسکن بسازید. من در پاسخ عرض 
می کنم سالی یک میلیون مسکن نیاز 
کشور است؛ آنهایی هم که سال های 
قبــل نیز مســکن نســاخته اند باید 

پاســخگو باشند. حداکثر سالی ۲۵۰ 
هزار واحد شهری و روستایی ساخته 

شده است.«      
کارشناســان بر این باور هستند 
اگر رییس جمهوری از این وضعیت 
مســکن در کشــور مطلع بوده چرا 
چنین وعــده ای را برای جذب رای 
به مردم داد و اگر هم از این وضعیت 
اطلاع نداشــته باز هم چرا این چنین 
وعــده ای را داده که طبق گفته وزیر 
راه و شهرســازی هیــچ همخوانی 
با بودجه هــا و منابع نــدارد. وقتی 
احمدی نــژاد با آن میزان درآمد نفتی 
موفق به ســاخت ۲.۵ میلیون مسکن 
مهــر در ۸ ســال نشــد و تبعات آن 
تصمیم دامن ســه دولــت بعد از آن 
را گرفتــه چطــور با ایــن وضعیت 
درآمدهای کشــور، وعده ساخت 4 

میلیون واحد در 4 سال داده شد.   
در این میان مجلسی ها به عنوان 
مهمترین ناظران بر عملکرد دولت به 
ویژه کســانی که به آنها رای اعتماد 
دادند، می گویند آنچه که باعث عقب 
ماندگی پروژه نهضت ملی مســکن 
شــده، شبکه بانکی و وزارت اقتصاد 
اســت. »محمدرضا رضایی کوچی« 
رییس کمیســیون عمران مجلس در 
گفت وگــو با خبرنگار اقتصادی ایلنا 
دربــاره دلایل عدم تحقق وعده های 
مســکنی دولت اظهار داشت: پروژه 
نهضت ملی مســکن گیرِ تسهیلات 
شــبکه بانکی افتاده  اســت. هر چند 

که تقاضای مردمی برای نهضت ملی 
مســکن وجود دارد اما بانک ها برای 
تامین منابع مالی همکاری نمی کنند 

یا همکاری بسیار ضعیفی دارند.
وی ادامــه داد: آن بانک هایــی 
هم که در پرداخت تسهیلات همراه 
هســتند سود آن را ۲3 درصد در نظر 
گرفتنــد که یعنی متقاضــی این وام 
ماهانه باید ۱۲ میلیون تومان قســط 
بپــردازد کــه این اعــداد و ارقام در 
توان متقاضایان نهضت ملی مسکن 

نیست.
رییس کمیسیون عمران مجلس 
با بیان اینکه در جلســه شورای عالی 
مسکن از رییس جمهوری خواستم 
که تکلیف بانک ها را در اجرای پروژه 
نهضت ملی مســکن روشــن کند، 
گفت: به طور قطع نرخ ۲3 درصدی 

در این پروژه جواب نمی دهد و باید 
ایــن اعداد تغییر کنند وگرنه علیرغم 
تلاش هایــی کــه صــورت گرفته، 
نتیجه ای نخواهیم داشــت. رضایی 
کوچی با اشــاره به مشارکت بانک ها 
در تامین منابع بخش مســکن تاکید 
کرد: تا به امروز ســرجمع پرداخت 
تعهدات نظام بانکی ۲۰ درصد بوده 
و تا ۲۰ درصد تعهدات خود را انجام 
داده اند که ایــن عدد هم به صورت 
میانگین اســت یعنی هر بانکی مانند 
مســکن به ۸۰ درصد تعهدات خود 
عمل کرده اما بانک هایی هم هســتند 

که همکاری ۵ درصدی داشتند.
وی با بیان اینکــه به طور قطع 
امکان ســاخت مسکن با این شرایط 
وجود ندارد، ادامــه داد: تا به امروز 
عدد محدودی از مســاکن این پروژه 
را تحویل داده انــد ۲۰۰ هزار واحد 
را هــم به صورت کامل تحویل مردم 

نداده اند.
رییس کمیسیون عمران مجلس 
با بیان اینکه هر چند جریمه ای برای 
بانک هــای بدعهد در نظر گرفتیم اما 
وزارت اقتصاد آن را به اجرا نرساند، 
اظهار داشت: در قانون جهش تولید 
مســکن آورده ایم که اگــر بانک ها 
همراهی نکنند، باید جریمه شوند اما 
متاسفانه وزارت اقتصاد به تعهدات 

خود عمل نکرد.
وی افزود: رییس جمهوری در 
شــورای عالی مسکن هم مصوباتی 
در نظر گرفت اما به نظر می رســد که 
همچنان زور بانک ها به زور اعضای 
شــورای عالی مســکن می چربد و 
بســیار قدرتمند هستند و زور حتی 
رییس جمهور هم به بانک ها نرسید و 
گویا اراده ای فراتر از رییس جمهوری 
برای برخورد با بانک های متخلف و 
بدعهدی باید وجود داشته باشد.         

رییس کمیسیون عمران: وزارت اقتصاد به تعهدات عمل نکرد

دستاورد دولت در نهضت 
ملی مسکن در موعد تحویل 

واحدها؛ تقریبا هیچ!
کارشناسان بر این باور هستند اگر رییس جمهوری از این وضعیت مسکن در کشور مطلع بوده چرا چنین وعده ای را برای 
جذب رای به مردم داد و اگر هم از این وضعیت اطلاع نداشته باز هم چرا این چنین وعده ای را داده که طبق گفته وزیر راه و 

شهرسازی هیچ همخوانی با بودجه ها و منابع ندارد.

گروه اقتصــادی - با وجود 
گذشــت بیش از یک مــاه از بروز 
اختلال مجدد در پیامک های ارسالی 
ســامانه همتا و ایجاد دردســر برای 
خریداران و فروشندگان تلفن همراه، 
همچنان مقامات مســئول پاسخگو 

نیستند.
ســرویس پیامکی سامانه همتا 
در هفته هــای اخیر مجدداً با اختلال 
شــدید مواجه شده است، اتفاقی که 
در ســال گذشــته نیز در یک مقطع 
زمانــی رخ داد اما پس از گذشــت 
مدتی، مســئولان وزارت صمت از 
حل و فصل ایــن موضوع خبر داده 
بودند؛ برخی اخبار حاکی از آن است 
ریشــه اصلی بروز این مشــکلات، 
اختلافات مالی بین وزارت صمت و 
اپراتورهای تلفن همراه است که گویا 
مسئولان مربوطه در وزارت صمت 
و وزارت ارتباطــات در حال حاضر 
عزم جــدی برای برطرف کردن این 

اختلافات ندارند.
اختلال در ســرویس پیامکی 
سامانه همتا می تواند موجب ضرر و 
زیان خریداران موبایل شود؛ چرا که 
ممکن است افراد بدون آنکه متوجه 
شوند اقدام به خریداری گوشی های 
قاچاق کرده و به دلیل عدم ارســال 
پیامک هشداری توسط سامانه همتا، 
شــبکه ارتباطی آن ها پس از یک ماه 

قطع خواهد شد.
فرآیند  اختــال در  ایجاد 

خرید و فروش موبایل
البته مشکل قطعی پیامک های 
همتــا تنهــا موجب ســردرگمی و 
ضــرر و زیــان خریــداران موبایل 
نبــوده و موجب اخــلال در فرایند 
خریدوفروش موبایــل در بازار نیز 
شده است. بسیاری از کسبه و اصناف 
بازار موبایل به علت قطعی ســامانه 
امکان تغییر مالکیت گوشی های تلفن 
همــراه را نداشــته و به عبارت دیگر 
امکان فروش محصــولات خود را 
ندارند. از طرفی برخی ســودجویان 
از این وضعیت نابســامان اســتفاده 
کرده و گوشی های قاچاق خود را با 
قیمت گوشی های قانونی و رجیستر 

شده در بازار عرضه می کنند.
یکــی از فروشــندگان موبایل 
درباره تأثیر ایــن اختلال بر فروش 
واحدهای صنفی بــه خبرنگار مهر 
می گویــد: خریدوفــروش انجــام 
می شــود؛ ولی فرآیند فروش بسیار 
زمان بر شده و از هر ۱۰۰ خرید یکی 
پیام رجیستری دریافت می کند. حتی 
برخی مشــتریان پــس از چند رو به 

علت قطع آنتن خواســتار پس دادن 
گوشــی های خریداری شــده خود 

هستند.
پیش ازاین، سید حسین سادات 
حسینی رئیس اتحادیه دستگاه های 
مخابراتی تهران گفته بود که اختلال 
و قطعــی در پیامک  های ارســالی 
سامانه همتا به صورت مداوم تکرار 
می شود. به گفته این مقام صنفی برای 
ورود به ســامانه همتا نیاز به دریافت 
پیامک کد فعال سازی و تأیید احراز 
هویت است؛ ولی در حال حاضر به 
دلیل عدم ارسال پیامک های سامانه 
همتا به خریداران، کد فعال سازی به 
افراد ارسال نمی شود؛ به همین خاطر 
خدمت رســانی ما به مردم دررابطه با 
ســامانه همتا متوقف شــده است. 
وی با اشــاره به اینکه اتحادیه صنف 
دســتگاه های مخابراتی ارتباطی و 
لــوازم جانبی مرجع رســیدگی به 
خدمــات تلفن همراه و مشــکلات 
همتا است، می گوید: در حال حاضر 
مــا روزانــه حدود ۵۰ تــا ۱۰۰ نفر 
حضوری  )به صورت  مراجعه کننده 
یــا تلفنــی( بابت مســائلی از قبیل 
فعال سازی و رجیستری تلفن همراه 

خریداری شــده یا انتقــال مالکیت 
گوشی های دســت دوم داریم؛ زیرا 
ارسال کد فعال سازی از سامانه همتا 

متوقف شده است.
ضرر و زیان مالی مردم در 

پی قطع شدن پیامک های همتا
به طورکلــی زمانی کــه افراد 
به صورت قانونی )چه از بازار موبایل 
چه مسافری با پرداخت رجیستری( 
و  می  کننــد  گوشــی خریــداری 
ســیم کارت خود را در داخل تلفن 
همراه قرار می دهد، از ســامانه همتا 
پیامکی دریافت می کنند که دستگاه 
قانونی بوده؛ اما فعال نشــده است؛ 
پــس از آن، فرد ۱۰ روز مهلت دارد 
تا نســبت به فعال سازی کد دستگاه 

اقدام کند.
بنابرایــن، در صــورت عــدم 
ارســال پیامک  های ســامانه همتا، 
افــرادی که تلفن همراه را خریداری 
کرده اند، دچار ضرر و زیان می شود؛ 
زیــرا با اتمام بــازه زمانی ۱۰ روزه، 
تلفن همراه آن ها قطع خواهد شد و 
با مراجعه افراد به گارانتی هم مسئله 
آن ها حل نمی شــود و تنها وزارت 
صمت به عنوان متولی ســامانه همتا 

باید نســبت به پیگیری این موضوع 
اقدام کند.

وزارت صمت: همتا درآمد 
ندارد اما ۱۰۰ میلیارد تومان به 

اپراتورها بدهکار است
پیش ازاین و در تابســتان سال 
گذشــته نیــز در یک مقطــع زمانی 
یک ماهــه، پیامک های ارســالی از 
ســوی ســامانه همتا قطع شده بود 
که ایــن موضوع ضرر و زیان برخی 
خریــداران را بــه دنبال داشــت و 
موجب بروز اختلافات شــدید میان 
فروشندگان و خریداران تلفن همراه 
برای مرجوع کردن تلفن همراه شده 

بود.
در همان زمان نیز گزارش هایی 
از اختــلال گســترده در پیامــک 
رجیســتری موبایل منتشــر و علت 
آن اختلافــات مالــی اپراتورهــا با 
دســتگاه های دولتــی عنوان شــده 
بود. موضوعی کــه حمید محله ای، 
مدیرکل دفتر خدمات فنی، مهندسی 
و نگهداری وزارت صمت، نیز آن را 

تأیید کرده بود.
این مقام مســئول با اشــاره به 
قانــون تعیین تعرفه هــای خدمات 

مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
گفته که برای خدمات ســامانه همتا 
در ســال ۱3۹۸، کمیســیون تنظیم 
مقــررات وزارت ارتباطات، تعرفه 
تصویب شــده بود و تــا فروردین 
۱4۰۰ این مصوبه به قوت خود باقی 
بــود و تعرفه خدمات رجیســتری 
تلفن همراه را مشــخص می کرد؛ اما 
مســئولان وقت وزارت ارتباطات با 
این اســتدلال که ایــن هزینه را باید 
دولت بدهــد، این تصمیــم را لغو 
کردند و در بودجه ۱4۰۰ دیده شــد، 
امــا بودجه موردنظــر هم پرداخت 
نشــد؛ بنابراین مشکل این است که 
در حال حاضر نه بودجه تعیین شده 
و نه مصوب های در کمیســیون در 
دسترس است.مشــکل عدم ارسال 
پیامک ها در ســال گذشــته مرتفع 
شــد، اما در هفته های اخیر، مجدداً 
پیامک هــای همتا بــرای برخی از 
خریداران موبایل ارســال نمی شود، 
حمیــد محلــه ای، مدیــرکل دفتر 
خدمات فنی، مهندســی و نگهداری 
وزارت صمــت در گفت وگــو بــا 
خبرنگار مهر گفت: متأسفانه هزینه 
لازم برای ارسال پیامک های سامانه 

همتا به اپراتورهای موبایل پرداخت 
نشده است.

وی بــا بیان اینکه مســئولیت 
پرداخت این هزینه بر اســاس قانون 
بر عهده ســامانه همتا است، گفت: 
این ســامانه زیر نظر وزارت صمت 
فعالیــت می کند؛ اما بــه دلیل اینکه 
درآمد مشــخص و تعیین شــده ای 
ندارنــد نمی تواند هزینه پیامک های 
ارسالی توسط ســامانه را پرداخت 
کند. در شش سال گذشته اپراتورها 
حدود ۱۰۰ میلیارد تومان از ســامانه 

همتا طلبکار هستند.
همراه اول: مشخص نیست 
با کدام ســازمان و دستگاهی 

طرف هستیم!
ایــن گــزارش حاکی اســت 
مدیــرکل  درجــزی،  مصطفــی 
کسب وکار ســازمانی همراه اول نیز 
در مصاحبــه با خبرنــگار اقتصادی 
خبرگــزاری مهــر، در خصــوص 
اختلالات پیامک ســامانه همتا گفته 
بود: پیامک های ســامانه همتا برای 
مشترکان همراه اول وصل است؛ اما 
از ســال ۱3۹۶ تا به امروز حتی یک 
ریال از طرف ســامانه همتا به همراه 

اول پرداخت نشــده و این ســامانه 
بدهی سنگینی به شرکت همراه اول 
دارد؛ خواسته همراه اول از مسئولان 
این اســت که مشخص شود سامانه 
همتا زیر نظر کدام سازمان یا دستگاه 
دولتی اســت و این شرکت مطالبات 
مالی، اختلالات احتمالی ســامانه و 
به روزرسانی های موردنیاز را چگونه 
و از کدام دســتگاه باید پیگیری کند. 
البتــه علی رغــم ادعای مســئولان 
شــرکت ارتباطــات ســیار ایران 
)همراه اول(، اما بررســی ها نشــان 
می دهــد که ســرویس های پیامکی 
این ســامانه برای ســیم کارت های 
همراه اول، در طول شــبانه روز تنها 
۲ تا 3 ساعت برقرار است و در باقی 
زمان ها، پاسخی از سمت همتا برای 
 ســیم کارت های همراه اول ارسال 

نمی شود.
با این حــال پیگیری ها حاکی 
از آن اســت که مســئولان وزارت 
ارتباطــات و وزارت صمت در حال 
ارجاع این مسئله به یکدیگر هستند 
و هیچکدام پاســخگوی مشکلات 
ایجاد شده برای سامانه همتا نیستند؛ 
در طرف مقابل امــا گویا اپراتورها 
برای تحت فشار قرار دادن مسئولان، 
با ایجاد اختلال در خدمت اپراتوری 
ســامانه، مردم و فعالان بازار موبایل 

را به دردسر انداخته اند!

قطع پیامک های رجیستری باز هم بازار موبایل را بهم ریخت؛

پیامک های همتا هنوز قطع است؛  وزارت صمت پاسخگو نیست!

الحاق 600 صندلی در روز به ناوگان هوایی کشور با ایرلاین جدید

رییس جمهوری در شــورای عالی مســکن هم مصوباتی در نظر گرفت اما به نظر می رســد 
که همچنان زور بانک ها به زور اعضای شــورای عالی مســکن می چربد و بســیار قدرتمند 
هســتند و زور حتی رییــس جمهور هم به بانک ها نرســید و گویــا اراده ای فراتر از رییس 
جمهــوری بــرای برخورد بــا بانک هــای متخلــف و بدعهدی باید وجود داشــته باشــد.         

اسحـق ارزانـی

کاسبی نفتکش ها کساد شد
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